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Na osnovu clana 187 Poslovnika Skupstine Crne Gore, predsjedniku Vlade Crne 

Gore gospodinu Zdravku Krivokapicu, postavljam sljedece pitanje:

Postovani predsjednice Vlade,

Da li ce Vlada podrzati inicijativu za odrzavanje referenduma o eksploataciji nafte i 
gasa u Cmoj Gori i Skupstini podnijeti predlog za njegovo odrzavanje?

Obrazlozenje:

• Clan 1 stav 2 Ustava Crne Gore definise nasu drzavu kao: gradansku, 
demokratsku, ekolosku i drzavu socijalne pravde, zasnovanu na vladavini 
prava.

• Clan 82 Ustava Crne Gore propisuje nadleznosti Skupstine Crne Gore, pa u 

stavu 1 tacka 11, stoji da Skupstina Crne Gore raspisuje drzavni referendum.

• Clan 91 stav 2 Ustava Crne Gore, propisuje da vecinom glasova svih 
poslanika Skupstina donosi zakone kojima se izmedu ostalog ureduje:

. .referendum i odlucuje o raspisivanju drzavnog referenduma...”.

• Clanom 93 stav 3 Ustava Crne Gore ureduje se predlaganje zalcona i drugih 

akata: “Predlog za raspisivanje drzavnog referenduma mogu podnijeti: 
najmanje 25 poslanika, predsjednik Crne Gore, Vlada ili najmanje 10% 

gradana koji imaju biracko pravo.”



Imajuci u vidu da je Cma Gora u clanu 1 Ustava definisana kao ekoloska drzava i 
da projekat eksploatacije nafte i gasa moze strateski odrediti buducnost Crne Gore, 
a takode i dovesti u pitanje sustinu i uopste raogucnost da Crnu Goru izgradimo kao 
ekolosku drzavu baziranu na 

zivotne sredine, smatramo da je odrzavanje referenduma na kome bi se gradani 
izjasnili o ovom vaznom pitanju najveci stepen demokratije i najpostenije rjesenje.

Da ne bi bilo dileme, Gradanski pokret URA, kao clanica Zelenih Evrope protiv je 

eksploatacije nafte i gasa. Podrazumijeva se da ne mozemo podrzati nijedan projekat 
koji ce ugroziti prirodu i zivotnu sredinu ili koji je u najmanju ruku visoko rizican 
po ekolosku Crnu Goru.

Crnu Goru upravo moramo graditi kao ekolosku, zasnovanu na zelenoj, domacinskoj 
i odgovoiTioj ekonomiji, a ne samo ekonomiji bez profita bez obzira na posljedice 
po ljude i prirodu.

Kalco je Cma Gora je podijeljena i po ovom pitanju, tako ni svi poslanici ovdje u 

Skupstini, ni svi clanovi Vlade nemaju jedinstven stav, sto je u potpunosti razumljivo 
i ocekivano s obzirom na vaznost ove teme.

U ime Gradanskog pokreta URA pozivam Vladu da podrzi odrzavanje 

refererenduma o eksploataciji nafte i gasa kako bi gradani dali konacnu rijec, a da 

svi mi koji smo ZA ili PROTIV ukrstimo argumente i na sto stavimo sve informacije 
o ovom vaznom pitanju. Kako kazu gradani - neka tako bude.

Postovani premijeru Krivokapicu, vise puta ste naglasili da zelite ekolosku Crnu 
Goru, a takode ste naveli da vjerujete u direktnu demokratiju i sud gradana i ja Vam 

vjerujem, ali kako Crnu Goru ne mozemo graditi kao ekolosku, a istovremeno svoj 
razvoj zasnivati na eksploataciji fosilnih goriva u 21. vijeku, nesporno je da je 

referendumsko izjasnjavanje vrhunac demokratije i najneposrednije iskazivanje 
volje gradana. Zato Vas i pozivam da podrzite inicijativu i predlog da se gradani 
referendumu izjasne o eksploataciji nafte i gasa u Crnoj Gori.

Odgovor trazim i u pisanoj form!.

principima zelene ekonomije, odrzivog razvoja i

na

Milos Konatar

-a
PREDSJEDNIK KLUBA POSLANIKA CRNO NA BIJELO
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CRNA GORA
SKUPSTINA CRNE GORE
Gospodin Aleksa BeCic, predsjednik

PoStovani predsjednl6e,

m
m

u priiogu dostavljam
pisane odgovore na poslanieka pitanja, kako bl isti bill dostavljeni uvazenim
poslanicima prije odr^avanja sjednice posvedene Premijerskorti satu koia ]a
zakazana za 12.00 dasova.

Svaki odgovor dostavijeh je u tri istovjetna primjerka.

S uvazavanjem,
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Ifavko Krivokapifef:'
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PoStovani predsjedni5e,

Dostavljam Vam odgovor na pitanje Kluba poslanika Crno na bijelo:

Prije svega, itVim da vam se zahvalim na ovom pitanju, zbog toga §to je tema istraiivanja nafte

i gasa u cmogorskom podmorju, odnosno njihove eksploatacije, jedna od najznaCajnijih tema
koja se tiCe ekonomske i ekoloSke buducnosti Cme Gore, odnosno kvaliteta iivota svih njenih

gradana.

Kada je u pitanju istraiivanje nafte i gasa u cmogorskom podmorju, ova Vladaje naslijedila
ugovome odnose sa koncesionarom, konzorcijumom ENI - Novatek, kojl se tiCu istraiivanja
nafte kojaje upravo danas (25. mart 2021), zapoCela. VladaCme Gore razumlje brigujavnosti,
ekoloSkih organizacija 1 pojedinaca koji se protive ovom projektu, da istraiivanje nafte 1 gasa,
odnosno njihova eksploatacija mo^e dovesti do neieljenih incidenata, i ugro^vanja zlvotne
sredine, kao jedne od najvainijih, ako ne i najvainiji resurs koji Cma Gora ima. Medutim,
mislim da se u ovom sluCaju polazi od pogreSne pretpostavke da je projekat istra^ivanja nafte i
gasa visoko riziCan. Iskoristio bih ovu priliku da poslanike u Skupstini I javnost obavijestim da
se radi o projektu koji, zbog geoIoSke specifiCnosti crnogorskog podmorja, tehnologije koja bi
se koristiia kao i ugovornih obaveza koncesionara, nosi izuzetno mail rizik od eventualnog
ekolo§kog incidenta.

Kada na sve ovo dodamo izuzetno povoljne geoloSke uslove na lokaciji buSenja, dubinu mora,
sastav stijena, izuzetno veliko iskustvo operativnog tima koncesionara koji su ved radiii na
Jadranu i veoma dobro poznaju geoloSke strukture i druge faktore, rizik od incidenta se mo2e
mjeriti u promilima, a za sludaj da se ekoloSki incident ipak desi, koncesionar se ugovorom
obavezao da de u izuzetno kratkom roku sanirati sve njegove posljedice (za §ta posjeduje svu
neophodnu opremu i tehnologiju) i obeStetiti, kako drzavu tako i treda lica koja bi mogla
pretrpjeti §tetu.

Sa druge strane, ukoliko bi se potvrdile pretpostavke da se u cmogorskom podmorju nalaze
znadajne kolidine nafte i gasa, to bi moglo da potpuno preokrene ekonomsku i ekoIoSku poziciju
Cme Gore i to u pozitivnom pravcu. U situaciji kada traiimo nadine da diverzifikujemo na§u
ekonomiju, otvara se §ansa da, pored turizma i poljoprivrede, u relativno kratkom vremenu
dobijemo jo§ jednu industrijsku granu koja bi budietu Cme Gore donosila ogromna sredstva.
Ta sredstva bi bila iskoriSdena za saniranje ne malog bud5;etskog deficita koji imamo u ovom
trenutku, ubrzani razvoj crnogorske privrede, ali, §to je mo2da i od suStinskog znadaja, saniranje
svih ekoloSkih cmih rupa, koje Cma Gora ima u ovom trenutku, kao I nezavisnu tranziciju na
obnovljive izvore energije, odnosno pretvaranja Cme Gore u istinsku ekoloSku driavu, ne samo
na papiru nego i u praksi. Ja zaista vjerujem da je to mogude, uzmimo na primjer samo
NorveSku, koja je 5. svjetski proizvodad nafte i u isto vrijeme zemija sa jednom od
najrazvijenijih ribarskih industrija, a njene prirodne Ijepote, njihovi prelijepi fjordovi, od kojih
je ijepSi jedino naS Bokokotorski zaliv, su ostali saduvani. Vjerujem da bi svi mi danas prihvatili
da imamo ekoIoSke standarde poput onih koje ima NorveSka.

Ipak, ova Vlada ne 2eli da se ponaSa arogantno i da odiuke koje mogu imati dalekoseine
posljedice za bududnost Cme Gore donosi bez konsultacija sa strudnom javnoSdu, ekoloSkim
aktivistima i svim gradanima. Za otpriiike 6 mjeseci demo znati rezuitate istrainog buSenja koje



6e nam potvrditi da li se u naSem podmorju nalaze znaCajne rezerve nafte i gasa. Kada budemo
imali precizne podatke, modi cemo bolje da sagledamo sve benefite koji ovaj projekat donosi,
a i da preciznlje izmjerimo sve potencijalne rizike 1 opasnosti po zlvotnu sredinu. Zbog toga
pozivam sve koji mogu da doprinesu svojim znanjem, iskustvom, kompetencijama, da se u

narednom periodu ukljude ujavnu raspravu, kojade pomodi javnosti da donese svoj sud. 1 da
na kraju, nakon upoznavanja sa svim dinjenicama, odnosno argumentima za i protiv, ukoliko
to bude dominantan stav javnosti, odluku donesu svi gradani Cme Gore na referendumu. Ono

Sto mogu da obedam Je da de Vlada u ovom procesu biti istinski partner svima, i da de javnim
udiniti svaki dokument koji moie pomodi gradanima da formiraju svoj stav i donesu odluku.
^elimo napomenuti da raskidanjem ugovora sa koncesionarima, povlade i posljedice za Cmu
Goru kako materijaine tako integritetske. Materijalne posljedice bi se svele da Cma Gora mora
da plati koncesionarima ulozeni novae koji trenutno iznosi okvimo 100 miliona eura, sa
mogudnoSdu da koncesionari traie potencijalno izgubljenu dobit. Sa druge strane postavlja se

pitanje kakvu sliku de Cma Gora poslati bududim investitorima jer niko dalje sa sigumoSdu
nede smjeti da investira u Cmu Goru.

S uvaiavanjem,

Prof, dr Zdravko Krivokapid

Predsjednik Vlade Cme Gore




